
AKUZATIV 
Verbs: 

PÍT: PIJU,… 

JÍST: JÍM, JÍŠ, JÍ, JÍME, JÍTE, JEDÍ 

SNÍDAT, OBĚDVAT, VEČEŘET 

KUPOVAT, NAKUPOVAT 

STUDOVAT, UČIT SE: UČÍM SE,… 

! UČIT 

MÍT: MÁM, … 

The object of the verbs jíst, pít, obědvat, … mít, psát, číst, kupovat = ACCUSATIV. 

A: Čí je ta káva?  

B: To je moje káva. 

A: Piješ kávu každý den? 

B: Ano, piju kávu každé ráno.  

A. A tvoje kamarádka také pije kávu? 

B: Ne, moje kamarádka nepije kávu. Pije černý čaj. 

A: V kolik (hodin) večeříš? 

B: Večeřím v sedm. 

A: A co večeříš? 

B: Večeřím polévku, maso a rýži. 

A: Kdy studuješ češtinu? 

B: V úterý. Češtinu máme v úterý. Začíná v deset hodin. 

A: A kdy máte anatomii? 

B: Anatomii máme ve čtvrtek odpoledne. 

A: Máš práci? 

B: Ano, pracuju v kanceláři. Mám zajímavou práci v kanceláři. 

A: A kde máš kancelář? 

B: V centru. 

A: Máš sestru? 

B: Ano, mám jednu hezkou sestru. Moje sestra se jmenuje Anna. 

Observe: 

V úterý je čeština. X V úterý máme / studujeme/ se učíme češtinu. Čeština není lehká. 

Ve čtvrtek je anatomie. X Ve čtvrtek máme anatomii. Anatomie je těžká.  

Češtinu máme v úterý a anatomii máme v pátek.  

The object is usually after the verb, but it can be before the verb as well. 



Forms of the accusative singular 

Feminine 

žena, studentka, sestra, učitelka, 
čeština, káva 
polévka, kniha, … 
ta, jedna 

ženu, studentku, sestru, učitelku, 
češtinu, kávu, 
polévku, knihu, … 
tu, jednu 
-A → -U 

rýže, nemocnice, restaurace, 
anatomie, …. 
moje, tvoje, naše, vaše 

rýži, nemocnici, restauraci, anatomii, … 
moji, tvoji, naši, vaši 
-E → -I 

černá, hezká, nemocná, těžká, lehká, 
… 
 
moderní 

černou, hezkou, nemocnou, těžkou, 
lehkou, … 
-Á →-OU 
moderní 

kancelář, místnost, … kancelář, místnost, … 
acc. = nom. 

 

Masculine Inanimate + Neuter 

Accusative sg. = Nominative sg 

To je čaj. Piju čaj.  

To je můj nový sešit. Mám nový sešit. 

Brno je v České republice. Znám Brno.(znám : is the accusative verb) 

  



Masculine Animate (Ma) 

To je moje rodina. Mám maminku, tatínka, jednoho staršího bratra a jednu mladší sestru. 

Mám taky babičku a dědečka. V České republice mám jednu novou českou kamarádku, ale 

nemám českého kamaráda. 

Moje rodina bydlí v ANGLII. Máme tam nový velký dům. Taky máme malého psa. 

Student, profesor, doktor, kamarád, 
bratr, … 

Studenta, profesora, doktora, kamaráda, 
bratra,… 
hard consonant + - A 
 

muž, lékař, přítel, učitel, … 
 

Muže, lékaře, přítele, učitele, … 
Soft consonant + - tel: - E 
 

!!! otec, tatínek, dědeček, pes, … 
(some Ma have mobile –E-) 
 

otce, tatínka, dědečka, psa,… 

hezký, sympatický, nový, … 
můj, tvůj 
 
moderní, … 
 
 
ten, jeden 
náš, váš 

hezkého, sympatického, … 
mého, tvého 
-ÉHO 
moderního, … 
-ÍHO 
TOHO, JEDNOHO 
NAŠEHO, VAŠEHO 

 

Questions 

Co studuješ?    Studuju medicínu. 

Co čteš?   Čtu zajímavou knihu. 

Koho znáš?    Znám toho nového doktora a tu sympatickou doktorku. 

Koho neznáš?   Neznám tvého přítele a neznám vaši novou učitelku. 

Na co se díváš?   Dívám se na film. 

Jakou zmrzlinu máš rád? Vanilkovou a čokoládovou. 

Jakého psa máte?  Starého. 

 


